

117 Crichton Street Apartment 1 Ottawa, ON K1M 1V8

The Honourable Julie Dabrusin
Minister of Environment and Climate Change
House of Commons
Ottawa, Ontario,
Canada, K1A 0A6

Dear Minister,

It was a pleasure to meet you briefly before you introduced David Suzuki at his 90th birthday event organized by Elizabeth May.

You spoke passionately about plastic pollution, demonstrating your strong background for your new role in both substance and commitment.

You will have received a copy of a separate letter from the non-profit Group of 78, where I serve as Vice-Chair, which we recently sent to Prime Minister Carney objecting to the content and process of Bill C-5. We urged him to break the bill into two parts, passing the component on inter-provincial trade immediately and putting the rest of the bill under careful Parliamentary review this summer.

We argue for a revised bill that does much more to protect the environment and invest in the clean economy. And it must include a strong amendment to strengthen Indigenous inclusion and benefits in major projects.

I am writing now, however, to provide you with the compelling results of a conference entitled Citizens Confront Climate Crisis, held in Ottawa last fall. The participation of diverse, informed and committed citizens confirmed our suspicion that there was more public concern around climate change than was portrayed in the media.

Other public events confirmed this view, including Fridays for the Future Cross Canada Marches prior to the conference and, just a few days after it, events across the country organized by Seniors for Climate Action Now.

Our organization, the non-profit Group of 78 (https://group78.org/), which promotes climate action, peace and social justice, was pleased to sponsor the conference, which

featured two amazing Canadian leaders: Tzeporah Berman, Founder of the global Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty initiative; and Catherine Abreu, an advisor and advocate on climate change policy. Both emphasized the urgent need to curtail the use of fossil fuels in Canada and abroad.

In addition, Ecojustice youth litigants mesmerized the audience with their Charter rights case against the Government of Ontario. And other key national environmental groups were represented, including Environmental Defence, Suzuki Foundation, Nature Canada, Community Associations (CAFEs), and Below 2 Degrees.

The recommendations arising from the conference and its full program are attached, in French and English. Speaker presentations are available on the G78 website.

We would be delighted to meet with you to discuss these issues and explore how civil society might assist in meeting Canada's environmental goals.

Yours truly,

Susan Tanner

Swam Tanner

Vice-Chair

Group of 78



RENEWED COMMITMENT:

CANADIAN CITIZENS TAKING THE LEAD ON CLIMATE ACTION

Introduction

This is the summary report of the 2024 annual conference of the Group of 78, entitled "Citizens Confront Climate Crisis", held on September 27-28, 2024, in Ottawa. One of Canada's respected environmental champions, Susan Tanner, Group of 78 Vice Chair and Chair, Climate Change Committee, co-moderated the conference with Board Chair Roy Culpeper, supported by Board members Gord Breedyk, Ruby Dagher, Richard Harmston and Ted Jackson.

Keynote speakers Tzeporah Berman of the Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty Initiative and Catherine Abreu of the Canadian Climate Institute inspired participants. The excellent program of respected experts included young Canadian climate activists. Carleton University graduate students served as volunteer rapporteurs. (See the attached conference program).

Citizens Want to Take Back the Climate Agenda—and Lead

There is an exciting, growing movement of citizens who aim to take back the climate agenda rather than waiting on our institutions to do more.

People from all walks of life have decided that we've had enough, that our representatives are not moving quickly enough, with focus and depth, to halt global warming, extreme weather—and to decisively phase out the main cause of greenhouse gas emissions: fossil fuels. If there is to be a fair and effective energy transition from oil, gas and coal to renewables, it will have to be led by citizens.

Strengthened, Revitalized Multilateralism for Global Climate Action

Participants in the G78 2024 climate conference endorsed stronger, renewed multilateral efforts to address climate change and advance sustainable development by:

Endorsing and supporting the implementation of the United Nations' <u>Pact for the</u>
 <u>Future</u>, which was adopted on September 22, 2024, by member states and advocates

for sustainable and inclusive development, accelerated implementation of the UN's Sustainable Development Goals, international peace and security, a digital global compact, and authentic youth engagement.

- Participating in the UN's Conference of the Parties (<u>CoP</u>) series of climate-diplomacy
 meetings, limiting representation of the fossil fuel lobby, pushing for the phasing out of
 fossil fuels, tripling renewable energy capacity, and mobilizing more mitigation and
 adaptation funds for developing countries, particularly at-risk island states.
- 3. Signing onto the Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty Initiative, which is modeled on the Treaty on the Non-Proliferation of Nuclear Weapons and advanced as a complementary instrument to the Paris Accord "to manage a global just transition away from oil, gas and coal"; the Initiative is led by 16 island states and endorsed by 130 cities and subnational governments, nearly 4,000 organizations and institutions, and 1 million individuals.
- 4. Enabling a regrouping of civil society organizations across the globe, and their funders, to formulate and drive a new agenda of climate action. Through their innovation, passion and expertise, Canadian non-profit representatives working for climate justice demonstrated the multi-level nature of their work, underscoring the importance of connecting more effectively with international efforts as well as with actions in communities and households.

Re-Engaging Canadians, Working for a Better Future

Conference participants also strongly endorsed citizen-led action in Canada at the national, provincial, and municipal levels, by:

- 1. Developing a Canadian Pact for the Future, which would include a re-energized commitment to reframing and implementing the SDGs in our country, phasing out fossil fuels, tripling renewable energy (hydro, solar and wind), renewing our firefighting personnel and flood management tools, expanding affordable housing, increasing inter-provincial trade, rebuilding Canada's international peacekeeping capacity, and formulating new policies on the ethical use of AI and pathways to genuine youth engagement in society and the economy.
- Organizing a Citizens' Assembly on environmental stewardship and sustainable development, following extensive pan-Canadian consultations with individuals and

organizations from all segments of society and all sectors of the economy, with the aim of collectively constructing a citizen-led climate agenda for the next decade through 2035.

- Supporting and endorsing the youth-led <u>climate litigation case</u> with the nonprofit
 Ecojustice, arguing that the decision of Doug Ford's Ontario government in 2019 to
 lower provincial greenhouse gas emission standards and scrap the cap-and-trade
 program violated their constitutional rights to life, liberty, security and equality; the case
 is being appealed by the Ontario Government at the Supreme Court of Canada.
- 4. Re-strategizing and publicly implementing customer, member and investor boycotts of Canadian banks, pension funds and other financial institutions that finance oil, gas and coal companies and endorsing those financial institutions that re-commit to netzero targets, the SDGs and diversity and equality initiatives.
- Consulting, sharing information, and cooperating on the climate agenda with all
 political parties and institutions, including the House of Commons, the Senate, the
 Governor General, provincial Premiers, Indigenous organizations, civil society
 organizations, sector organizations, think tanks, universities and colleges, and the
 media.
- Reconnecting with mainstream and social media to build stronger links with
 journalists and influencers and to communicate more compelling stories of citizens'
 efforts to fight climate change at all levels.
- 7. Supporting other citizen initiatives such as: Renaming Seniors' Day as Seniors Climate Action Day, supporting Fridays for the Future events and supporting the work of experts from the Suzuki Foundation, Environmental Defence, Nature Canada, Community Associations For Environment, Canadian Association of Physicians for the Environment, Climate Legacy, Below 2 Degrees, and Indigenous leaders.
- 8. In municipalities, building coalitions of community organizations, businesses and public institutions to lobby forcefully for climate-friendly transportation, housing, food-markets, air quality, public procurement and other local green systems, policies and practices, as well as signing on to the Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty and other global climate-action initiatives.

9. In light of political-economic events ignited by the new US administration in early 2025, reinvigorating and reprioritizing Canada's diplomatic, development, security and trade relationships with new combinations of countries as the world order adjusts to evolving conditions, including Brazil, Mexico, Indonesia, India, Korea, Nigeria, Saudi Arabia, South Africa, Turkey, and Vietnam, as well as the UK, Nordics and EU member countries; these renewed diplomatic links will open new pathways and opportunities for global climate action.

Conclusion

The recommendations for action arising from the conference hold the promise of important, achievable results. Together they constitute a roadmap for a better future.

The increasing toll of continuing climate disasters worldwide and recent political events in the United States only intensify the need for citizens to demand global action.

Please join us on this journey.

March 31, 2025

Group of 78 2024 Annual Policy Conference September 27-28, 2024 Citizens Confront Climate Crisis: PROGRAM

Friday, September 27

12:30 p.m. Welcome: Roy Culpeper, Susan Tanner, Elder Verna MacGregor? 1:00 p.m. Discussion: Generation to generation, how did we get here?

Moderator: Adrian Harewood, Carleton University Journalism Professor

Panelists: Vanessa Fiori (uOttawa Environmental Science graduate); Rolly Montpellier

(Below2°C)

2:30p.m. Keynote Address: Fossil Fuel Non-proliferation Treaty

Tzeporah Berman, Chair, Fossil Fuel Non-Proliferation Initiative

4:00 p.m. Networking

Saturday, September 28

8:00 a.m/ Coffee and Treats

8.30 a.m. Indigenous Welcome: Elder Verna MacGregor

9:00 a.m. Panel: Lessons from the Nuclear Disarmament Treaty Moderator: Sylvie

Lemieux, Group of 78 Panelists: Tariq Rauf, UN Institute for Training and Research; Cara

Pike, Climate Access

10:15 a.m. Break

10:45 a.m. Panel: Litigation to Fight Climate Change Moderator: Susan Tanner

Panelists: Reid Gomme, Ecojustice; Alex Neufeldt, Youth Litigator

12:00 p.m. Lunch

1:00 p.m. Keynote: Should Climate Activists Engage in International Climate Politics

Catherine Abreu, Executive Director, Destination Zero

2: 00 p.m. Panel: Civil Society Circle (Where do we go from here?)

Moderator: Richard Harmston, Former Chair, Group of 78

Panelists: Robb Barnes, CAPE; Angela Keller-Herzog, CAFES Ottawa; Akash Maharaj,

Nature Canada; Julia Levin, Environmental Defence; Lisa Gue, David Suzuki Foundation

3.00 p.m. Tea & Continuing conversation

4:30 p.m. Reports and Thanks

5:00 p.m. Social and Networking



ENGAGEMENT RENOUVELÉ:

LES CITOYENS CANADIENS PRENNENT LES DEVANTS EN MATIÈRE D'ACTIONS CLIMATIQUES

Introduction

Voici le compte rendu de la conférence annuelle 2024 du Groupe des 78, intitulée « Les citoyens face à la crise climatique », qui s'est tenue les 27 et 28 septembre 2024 à Ottawa. Susan Tanner, l'une des championnes de l'environnement les plus respectées au Canada, vice-présidente du groupe des 78 et présidente du comité sur le changement climatique, a co-modéré la conférence avec le président du conseil d'administration, Roy Culpeper, soutenu par les membres du conseil Gord Breedyk, Ruby Dagher, Richard Harmston et Ted Jackson.

Les conférencières principales, Tzeporah Berman, de l'Initiative du Traité de nonprolifération des combustibles fossiles, et Catherine Abreu, de l'Institut climatique du Canada, ont mobilisé les participants. L'excellent programme d'experts comprenait de jeunes activistes climatiques canadiens. Des étudiants diplômés de l'Université de Carleton ont servi de rapporteurs bénévoles. (Voir le programme de la conférence ci-joint).

Les citoyens veulent reprendre l'agenda climatique – et le mener

Un mouvement citoyen en plein essor vise à reprendre le contrôle de l'agenda climatique plutôt que d'attendre que nos institutions en fassent davantage.

Des personnes de tous horizons ont décidé que nous en avions assez, que nos représentants n'agissaient pas assez rapidement, de manière ciblée et approfondie, pour mettre un terme au réchauffement climatique et aux conditions météorologiques extrêmes, et pour éliminer de manière décisive la principale cause des émissions de gaz à effet de serre : les combustibles fossiles. Pour que la transition énergétique du pétrole, du gaz et du charbon vers les énergies renouvelables soit juste et efficace, elle devra être menée par les citoyens.

Un multilatéralisme renforcé et revitalisé pour l'action climatique mondiale

Les participant.e.s à la conférence du G78 sur le climat de 2024 ont approuvé des efforts multilatéraux renforcés et renouvelés pour lutter contre le changement climatique et faire progresser le développement durable en :

- 1. Approuvant et soutenant la mise en œuvre du <u>Pacte pour l'avenir</u> des Nations Unies, adopté le 22 septembre 2024 par les États membres et les défenseurs d'un développement durable et inclusif, d'une mise en œuvre accélérée des Objectifs de développement durable (ODD) des <u>Nations Unies</u>, de la paix et de la sécurité internationale, d'un pacte mondial numérique et d'un engagement authentique des jeunes.
- 2. Participant aux réunions diplomatiques sur le climat de la Conférence des Parties (COP) de l'ONU, limiter la représentation du lobby des énergies fossiles, promouvoir l'élimination progressive des énergies fossiles, tripler les capacités des énergies renouvelables et mobiliser davantage de fonds pour l'atténuation et l'adaptation pour les pays en développement, en particulier les États insulaires à risque.
- 3. Adhérant à l'Initiative du <u>Traité de non-prolifération des combustibles fossiles</u>, calquée sur le Traité sur la non-prolifération des armes nucléaires et présentée comme un instrument complémentaire à l'Accord de Paris « pour gérer une transition juste à l'échelle mondiale vers l'abandon du pétrole, du gaz et du charbon » ; l'Initiative est menée par 16 États insulaires et soutenue par 130 villes et gouvernements infranationaux, près de 4 000 organisations et institutions et d'un million de personnes.
- 4. Permettant à un regroupement d'organisations de la société civile à travers le monde et de leurs donateurs de formuler et de piloter un nouveau programme d'action climatique. Par leur innovation, leur passion et leur expertise, les représentants d'organismes canadiens sans but lucratif militant pour la justice climatique ont démontré la nature multidimensionnelle de leur travail, soulignant l'importance d'une meilleure articulation avec les efforts internationaux ainsi qu'avec les actions menées au sein des communautés et des ménages.

Réengager les Canadiens et travailler pour un avenir meilleur

Les participants à la conférence ont également fortement appuyé l'action citoyenne canadienne aux niveaux national, provincial et municipal, en :

- 1. Élaborant un Pacte canadien pour l'avenir, qui comprendrait un engagement renouvelé à redéfinir et à mettre en œuvre les ODD dans notre pays, à éliminer progressivement les combustibles fossiles, à tripler les énergies renouvelables (hydroélectricité, solaire et éolienne), à renouveler notre main d'œuvre luttant contre les incendies et nos outils de gestion des inondations, à développer le logement abordable, à accroître le commerce interprovincial, à reconstruire la capacité internationale de maintien de la paix du Canada et à formuler de nouvelles politiques sur l'utilisation éthique de l'IA et les voies vers un véritable engagement des jeunes dans la société et l'économie.
- 2. Organisant une assemblée citoyenne sur la gestion environnementale et le développement durable, à la suite de vastes consultations pancanadiennes auprès de particuliers et d'organisations de tous les segments de la société et de tous les secteurs de l'économie, afin d'élaborer collectivement un programme climatique citoyen pour la prochaine décennie, jusqu'en 2035.
- 3. Soutenant et appuyant le <u>litige climatique</u> (en anglais) mené par des jeunes avec l'organisme sans but lucratif *Ecojustice*, contestant que la décision du gouvernement ontarien de Doug Ford, en 2019, d'abaisser les normes provinciales d'émissions de gaz à effet de serre et d'abandonner le système de plafonnement et d'échange de droits d'émission violait leurs droits constitutionnels à la vie, à la liberté, à la sécurité et à l'égalité ; le gouvernement de l'Ontario a interjeté appel de cette décision devant la Cour suprême du Canada.
- 4. Repensant la stratégie et mettre en œuvre publiquement le boycott des banques, des fonds de pension et autres institutions financières canadiennes qui financent les sociétés pétrolières, gazières et charbonnières par les clients, les membres et les investisseurs, et en appuyant les institutions financières qui réaffirment leur engagement envers les cibles de zéro émission nette, les ODD et les initiatives en matière de diversité et d'égalité.

- 5. Consultant, partageant de l'information et collaborant sur le programme climatique avec tous les partis politiques et institutions, notamment la Chambre des communes, le Sénat, le gouverneur général, les premiers ministres provinciaux, les organisations autochtones, les organisations de la société civile, les organismes sectoriels, les groupes de réflexion, les universités et les collèges, ainsi que les médias.
- Renouant avec les médias grand public et les médias sociaux afin de renforcer les liens avec les journalistes et les influenceurs de diffuser des récits plus convaincants sur les efforts des citoyens pour lutter contre les changements climatiques à tous les niveaux.
- 7. Soutenant d'autres initiatives citoyennes, comme le changement de nom de la Journée des aînés en Journée d'action climatique pour les aînés, en soutenant les événements « Fridays for the Future » et en soutenant le travail des experts de la Fondation Suzuki, d'Environmental Defence, de Nature Canada, des Associations communautaires pour l'environnement, de l'Association canadienne des médecins pour l'environnement, de Climate Legacy, de Below 2 Degrees et des dirigeants autochtones.
- 8. Dans les municipalités, en formant des coalitions d'organismes communautaires, d'entreprises et d'institutions publiques afin de faire pression avec force en faveur de transports, de logements, de marchés alimentaires, de la qualité de l'air, de marchés publics et d'autres systèmes, politiques et pratiques écologiques locaux, ainsi que de l'adhésion au Traité sur la non-prolifération des combustibles fossiles et à d'autres initiatives mondiales de lutte contre le changement climatique.
- 9. À la lumière des événements politico-économiques déclenchés par la nouvelle administration américaine au début de 2025, en redynamisant et redéfinissant les priorités des relations diplomatiques, de développement, de sécurité et commerciales du Canada avec de nouveaux groupes de pays, à mesure que l'ordre mondial s'adapte à l'évolution des conditions, notamment le Brésil, le Mexique, l'Indonésie, l'Inde, la Corée, le Nigéria, l'Arabie saoudite, l'Afrique du Sud,

la Turquie et le Vietnam, ainsi que le Royaume-Uni, les pays nordiques et les pays membres de l'UE; ces liens diplomatiques renouvelés ouvriront de nouvelles voies et opportunités pour l'action climatique mondiale.

Conclusion

Les recommandations d'action recueillies à la conférence promettent des résultats importants et réalisables. Ensemble, elles constituent une feuille de route pour un avenir meilleur.

Le bilan croissant des catastrophes climatiques persistantes dans le monde et les récents événements politiques aux États-Unis ne font qu'accentuer la nécessité pour les citoyens d'exiger une action mondiale.

Rejoignez-nous dans cette aventure.

31 mars 2025

Groupe des 78 Conférence politique annuelle 2024 27-28 septembre 2024 Les citoyens face à la crise climatique : PROGRAMME

Vendredi, 27 septembre

12h30 Accueil: Roy Culpeper, Susan Tanner, aînée Verna MacGregor

13h Discussion: De génération en génération, comment en sommes-nous arrivés là?

Modérateur: Adrian Harewood, professeur de journalisme à l'Université Carleton Panélistes: Vanessa Fiori (diplômée en sciences de l'environnement de l'Université d'Ottawa); Rolly Montpellier (Below2°C)

14h30 **Discours d'ouverture:** *Traité de non-prolifération des combustibles fossiles*Tzeporah Berman, Présidente du comité directeur, Initiative du Traité de non-prolifération des combustibles fossiles
16h Réseautage

Samedi, 28 septembre

8h00 Café et collations

8h30 Bienvenue Autochtone: aînée Verna MacGregor

9h00 Panel: Les leçons du Traité de désarmement nucléaire Modératrice: Sylvie Lemieux, panélistes Groupe des 78: Tariq Rauf, Institut des Nations unies pour la formation et la recherche; Cara Pike, Climate Access

10h15 Pause

10h45 **Panel:** *Litiges pour lutter contre le changement climatique* Modératrice: Susan Tanner

Panélistes: Reid Gomme, Ecojustice; Alex Neufeldt, avocat spécialisé en litiges pour les jeunes

12h00 Diner

13h00 Discours: Les militants pour le climat devraient-ils s'engager dans la politique climatique internationale? Catherine Abreu, Directrice exécutive, Destination Zero 14h00 p.m. Panel: Cercle de société civile (Où allons-nous à partir d'ici?) Modérateur: Richard Harmston, ancien président, Groupe des 78

Panélistes: Robb Barnes, CAPE; Angela Keller-Herzog, CAFES Ottawa; Akash Maharaj, Nature Canada; Julia Levin, Environmental Defence; Lisa Gue, Fondation David Suzuki

15h Thé et continuation de conversation

16h30 : Comptes rendus et remerciements

17h00 : Rencontres et réseautage